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Paraplegiki in tetraplegiki iz vseh devetih pokrajinskih društev Zveze paraplegikov Slovenije smo se 15. junija 2019 

zbrali na tretjem vseslovenskem srečanju na Vranskem. Prvo skupno srečanje je Zveza pripravila ob 35 letnici 25. 

septembra 2004 Šentvidu pri Stični, drugo pa ob 40 letnici 29. avgusta 2009 v Levcu. Člani, svojci in sodelavci  so se 

lahko v cerkvi Sv. Mihaela udeležili Sv. maše, ki jo je daroval ljubljanski škof msgr. dr. CǊŀƴŎ ~ǳǑǘŀǊ. Škof nam je ob tej 

priložnosti čestital za visok jubilej in tudi za srečanje pred oltarjem. 

 

Osrednje srečanje smo pripravili v večnamenski dvorani Vrana, kjer je povezovalec kulturnega programa !ƭŜǑ {Ŝőƴƛƪ 

(član DP ljubljanske pokrajine) ob okroglem in častitljivem jubileju pripomnil: »Danes smo zbrani ob okrogli obletnici, 

ƪƛ Ǿ ǎǾƻƧƛƘ ǇŜǘƛƘ ŘŜǎŜǘƭŜǘƧƛƘ ƴƻǎƛ ŎŜƭƻ ǾǊǎǘƻ ȊƎƻŘōΣ ǘŀƪƛƘ ƛƴ ŘǊǳƎŀőƴƛƘ ǎǇƻƳƛƴƻǾΣ ǳǎǇŜƘƻǾΣ Ǉŀ ǘǳŘƛ ƪŀƪ siv utrinek, ki v 

soju praznovanja izgublja pomen. Prav je tako!» 

 

Predsednik Zveze Dane Kastelic je v pozdravnem nagovoru omenil, da je naša organizacija ena izmed 

najustvarjalnejših in uspešnih reprezentativnih invalidskih organizacij v Sloveniji in da imamo paraplegiki v razvojni 

strategiji invalidskega varstva uspešno in zgledno prakso, ki jo skupaj z devetimi lokalnimi društvi uresničujemo na 

državni in lokalni ravni. Najpomembnejša posebna socialna programa pa sta gotovo skupinska obnovitvena 

rehabilitacija in skozi desetletje zelo razvita dejavnost osebne asistence. V nadaljevanju je omenil soustanovitev 
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Evropske zveze paraplegikov in organiziranje povezovanja Zvez paraplegikov JV Evrope, postavitev prvega učnega 

čebelnjaka na svetu in vrhunske uspehe naših športnikov. Nanizal je še vrsto naložb in dosežkov, ki pa ne bi bili tako 

vidni brez Fundacije invalidskih in humanitarnih organizacij. Dodal pa je, da slovenski paraplegiki in tetraplegiki v 

bližnji prihodnosti od države pričakujemo tri sistemske rešitve na področju zdravstvenega in socialnega varstva naših 

članic in članov. To so: 

- {ǇǊŜƧŜǘƧŜ Ȋŀƪƻƴŀ ƻ ŘƻƭƎƻǘǊŀƧƴƛ ƻǎƪǊōƛΣ Řŀ ōƛ ǇǊƛǑƭƛ Řƻ ƪǾŀƭƛǘŜǘƴŜ ƻōǊŀǾƴŀǾŜ ǇǊŜŘǾǎŜƳ ƴŀ ǇƻŘǊƻőƧǳ ȊŘǊŀǾǎǘǾŜƴŜ ƴŜƎŜ ƛƴ 

fizioterapije ǘǳŘƛ ƴŀǑƛ őƭŀƴƛΣ ƪƛ ǎƻ ǎǘŀǊŜƧǑƛ ƻd 65 let in ne morejo koristiti storitve iz Zakona o osebni asistenci. To pa 

ǇǊŜŘǾǎŜƳ ȊŀǊŀŘƛ ŘŜƧǎǘǾŀΣ Řŀ ƧŜ ǇƻǾǇǊŜőƴŀ ǎǘŀǊƻǎǘ ƴŀǑŜƎŀ őƭŀƴǎǘǾŀ рс ƭŜǘΣ Ǿǎƛ Ǉŀ ƛƳŀƧƻ ŘƻƭƎƻƭŜǘƴƛ ǎǘŀȌ ǎŜŘŜƴƧŀ Ǿ 

ƛƴǾŀƭƛŘǎƪŜƳ ǾƻȊƛőƪǳΦ 

 

- Sprejetje zakona o zdravstvenem varstvu in zdravstvenem zavarovanju v katerem mora biti zapisana pravica 

paraplegikov in tetraplegikov do obnovitvene rehabilitacije iz naslova obveznega zdravstvenega zavarovanja, katera 

je strokovno utemeljena, da ne bomo vsako leto trepetali ali bo ZZZS objavil javni razpis ali ne. 

 

- Z napovedano pokojninsko reformo pa je treba paraplegikom in tetraplegikom zagotoviti primerne invalidske 

ǇƻƪƻƧƴƛƴŜΣ ƪƛ ǎƻ ǇǊƛ ǾŜőƛƴƛ őƭŀƴƻǾ ȊŜƭƻ ƳƛȊŜǊƴŜΦ 5ŜƧǎǘǾƻ ƧŜΣ Řŀ ǇŀǊŀǇƭŜƎƛƪƛ ƛƴ ǘŜǘǊŀǇƭŜƎƛƪƛ Ǿ Ǝƭŀvnini primerov niso sami 

ƪǊƛǾƛΣ ŘŀƧ ǎƻ ǎŜ ǇƻǑƪƻŘƻǾŀƭƛ Ǿ ǎǾƻƧŜƳ ƴŀƧōƻƭƧ ŀƪǘƛǾƴŜƳ ƻōŘƻōƧǳ ƛƴ ȊŀǊŀŘƛ ǳǇƻƪƻƧƛǘǾŜ ǇǊŜƴŜƘŀƭƛ ǇƭŀőŜǾŀǘƛ Ǿ ǎƛǎǘŜƳΦ 

Odpraviti je treba tudi diskriminacijo med invalidi, ki jo je prinesel ZPIZ 2 iz naslova nadomestila telesnih okvar. 

Za tem smo številni udeleženci srečanja prisluhnili slavnostnemu govorniku podpredsednika Državnega sveta 

aŀǘƧŀȌu ~ǾŀƎŀƴu. 

 

S čestitkami se mu je pridružil tudi župan Občine Vransko Franc SǳǑƴƛƪΣ ki nam je ob tej priložnosti predstavil 

pomembnejše dejavnosti in znamenitosti občine – od sakralnih objektov, muzeja motociklov, gasilske zbirke, 

gostinske ponudbe, do Centra varne vožnje. 

50 let je jubilej, ko smo se s priznanji zahvalili najzaslužnejšim članom, sodelavcem in ustanovam. Plakete smo 

podelili že na proslavi v Pacugu, na srečanju pa smo podelili še pisna priznanja. Prejeli so jih: .ƻǊƛǎ ~ǘŜǊ in Marjan 

Trdina - člana Društva paraplegikov Gorenjske, aƛǊŀƴ WŜǊƴŜƧǑŜƪ, član društva paraplegikov Podravja, David 

wŀȊōƻǊǑŜƪ - član Društva paraplegikov jugozahodne Štajerske, WƻȌŜ .ŜǊőƻƴ, Brane Pagon in Milan Zlobko, člani 

Društva paraplegikov ljubljanske pokrajine, Katja Vipotnik, ki je del življenja preživela pri Zvezi paraplegikov 

Slovenije, Petra Grabner, prostovoljka in prijateljica paraplegikov in tetraplegikov, ¢ƻƳŀȌ 5ŜƳǑŀǊ - prostovoljec, 

dolgoletni voznik in spremljevalec paraplegikov in tetraplegikov, aƛƭƻǑ IǊŀǎǘŜƭƧ – arhitekt, projektant, ki je zasnoval 

naš biser na morju – Dom paraplegikov Pacug, .ƻǑǘƧŀƴ bƻő – predsednik Čebelarske zveze Slovenije, Andrej Sever – 

pobudnik čebelarstva za invalide na vozičkih, 2ŜōŜƭŀǊǎƪŀ ȊǾŜȊŀ Slovenije in ½ŘǊǳȌŜƴƧŜ Gold Wing Slovenija za 

vsakoletne nepozabne izlete z Gold Wing motorji. Čestitamo dobitnikom priznanj, hkrati pa se zavedamo, da je 

zaslužnih še veliko več. Priznanja je podelil predsednik Zveze Dane Kastelic. 

  

Vseslovensko srečanje sta s plesno točko popestrila paraplesalec Nino Batagelj (član DP ljubljanske pokrajine) in 

soplesalka {ŀǊŀ ~ǘƛǊƴ, obogatila pa plesna skupina Folklornega društva Vransko. Prijetno pa je presenetil tokratni 

moderator prireditve stand up komik !ƭŜǑ {Ŝőƴƛƪ. Z domiselnimi dovtipi na »naš račun« je požel bučen aplavz. Res je 

bil dober! 

Sledilo je presenečenje popoldneva – rojstnodnevna torta velikanka na kateri je pisalo: »Paraplegiki in tetraplegiki ς 

ǾǎŜ ƴŀƧōƻƭƧǑŜ.« In na nje je bil tudi logotip naše organizacije. Torta pa ni bila samo lepa, ampak tudi izredno okusna. V 

torto so družno zarezali: predsednik Dane Kastelic in trije ustanovni člani tŀǾƭŀ {ƛǘŀǊΣ ½ƭŀǘƪƻ .ŜǊƴŀǑŜƪ in WƻȌŜ 

Globokar. 

S hidrofilnimi katetri in darilnimi vrečkami z vzorci se je predstavilo podjetje TIK Kobarid d.o.o in Tomy F.E. d.o.o., Za 

okrepčilo je poskrbela Pekarna in slaščičarna Brglez Vransko, za razvedrilo pa Savinjski kvintet. 
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DOBRODELNA PRIREDITEV GLUHOSLEPI MED NAMI 

Mirjana Kosem 

 

                                                                                                                                                                       Foto: DLAN 

V soboto, 15. junija 2019 se je na Pogačarjevem trgu v Ljubljani pod okriljem Rotary kluba Ljubljana-Barje odvijala 

dobrodelna prireditev z naslovom GLUHOSLEPI MED NAMI, z namenom zbiranja sredstev za Združenje gluhoslepih 

Slovenije DLAN.   

Dogodek, pod sloganom »S skupnimi močmi zmoremo več!«, je imel bogat mednarodni kulturni program, h kateremu 

so prispevali gluhoslepi sami, pevec Stane Vidmar ter različne folklorne skupine iz Slovenije in  tujine. Dogodek je s 

svojo prisotnostjo podprl tudi košarkar in super finalist šova Zvezde plešejo, Miha Zupan, predsednik Nacionalnega 

sveta invalidskih organizacij Slovenije,  Borut Sever, aktualna Miss Slovenije Lara Kalanj ter mnogi drugi.  

Velika hvala predsedniku Rotary kluba Ljubljana-Barje Marku Vukmanu, hvala  Ireni Kos, guvernerki Rotary Slovenija, 

prijateljem iz Rotary kluba Čakovec, Doboj in drugim. Posebna zahvala gre častnemu pokrovitelju dogodka, županu 

Mestne občine Ljubljana, Zoranu Jankoviću. Zahvala tudi voditeljici dogodka Jani Božič.  

Za kulinarični del dogodka so poskrbeli Rotary klubi iz Hrvaške, Bosne, Srbije in Črne gore. 

Iskrena hvala vsem dobrim ljudem, ki ste na kakršenkoli način prispevali k temu čudovitemu dogodku in podprli ljudi z 

gluhoslepoto ter Združenje gluhoslepih Slovenije DLAN.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
                                                    Foto: DLAN 
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                                                                                                                                                                                            Foto: J.G. 

Po treh kolih je Štajercem uspelo povečati prednost pred Korošci, neposrednimi tekmeci za naslov državnega prvaka. 

Iz 23,93 točk so prednost povečali na 176,61 točk. 

 

Tretje kolo ekipnega tekmovanja v atletiki je 14. junija 2019 v organizaciji Zveze paraplegikov Slovenije pripravilo 

Društvo paraplegikov jugozahodne Štajerske. Na atletskem stadionu Kladivar v Celju se je kljub visokim 

temperaturam zbralo 36 tekmovalcev iz šestih pokrajinskih društev Zveze. 

 

Najboljši rezultat je uspel Henriku Planku v metu kopja, skupina F52. Za rezultat 15,79 m je prejel 849,84 točk. Dober 

met pa je ponovno uspel WƻȌŜǘǳ CƭŜǊŜǘǳ, v disku, ki je v skupini F51 za rezultat 10.52 m prejel 798,79 točk. Odličen 

rezultat je dosegel tudi povratnik na atletske steze Damjan Hovnik, ki je v vožnji na 200 m z rezultatom 40.97 sekund 

dosegel 732,73 točk. 

REZULTATI TRETJEGA KOLA: 

1. DP jugozahodne Štajerske (5.042,15) 

2. DP Koroške (4.889,47) 

3. DP Ljubljanske pokrajine (3.491,49) 

4. DP Podravja (3.206,29) 

5. DP Severne Primorske (2.621,24) 

6. DP Prekmurja in Prlekije (1.845,83) 

SKUPNA UVRSTITEV: 

1. DP jugozahodne Štajerske (14.529,53) – razlika (0,00) 

2. DP Koroške (14.352,92) – razlika (176,61) 

3. DP Ljubljanske pokrajine (11.138,06) – razlika (3.391,47) 

4. DP Podravja (9.933,52) – razlika (4.596,01) 

5. DP Prekmurja in Prlekije (5.638,10) – razlika (8.891,43) 

6. DP Severne Primorske (2.621,24) – razlika (11.908,29) 

Tekmovanje je vodila sodniška služba Atletskega kluba Kladivar z Vladom ¿ƛǊƻǾŎŜƳ na čelu. 

Četrto kolo bo 28. junija 2019 pripravilo Društvo paraplegikov Koroške. 
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5 NASVETOV ZA POTOVANJE 

tǊƛǇǊŀǾŜ ƴŀ ǘŜȌƪƻ ǇǊƛőŀƪƻǾŀƴŜ poletnŜ ǇƻőƛǘƴƛŎŜ 

zahtevajo kar nekaj ƴŀőǊǘƻǾŀƴƧŀΣ ǇƻǘǊǇƭƧŜƴƧŀ ƛƴ 

truda. Kot pred vsakim potovanjem in dopustom si 

ƳƻǊŀǘŜ ǾȊŜǘƛ őŀǎ ƛƴ ǇƻǎƪǊōŜǘƛΣ Řŀ ƴŀ Ǉƻǘ ǾȊŀƳŜǘŜ 

ǾǎŜ ƪŀǊ ǇƻǘǊŜōǳƧŜǘŜΦ ±Ŝő őŀǎŀΣ ƪƻǘ ōƻǎǘŜ ǾƭƻȌƛƭƛ Ǿ 

pripraveΣ ǇǊƛƧŜǘƴŜƧǑŜ ōƻŘƻ ǇƻőƛǘƴƛŎŜΦ tǊƛ pripravi pa 

ōƻŘƛǘŜ ƻǎǊŜŘƻǘƻőŜƴƛ ƴŀ ǇƻƳŜƳōƴŜ ǎǘǾŀǊƛ ƛƴ ƳŀƴƧ 

ƴŀ ǘƛǎǘŜΣ ƪƛ ƴƛǎƻ ǊŀǾƴƻ ƪƭƧǳőƴŜƎŀ ǇƻƳŜƴŀΦ 5ŀ ōƻǎǘŜ 

s svojƻ ŘǊǳȌƛƴƻ ŀƭƛ ǇǊƛƧŀǘŜƭƧƛ ƪŀǊ ƴŀƧōƻƭƧ ǳȌƛǾŀƭƛ ƛƴ 

ǇǊŜȌƛǾŜƭƛ őƛƳ ǾŜő ōǊŜȊǎƪǊōƴƛƘ Ǉƻőƛtnic, si preberite 

ƴŜƪŀƧ ǇƻǇƻǘƴƛǑƪƛƘ ƴŀǎǾŜǘƻǾΦ 

1. ±ȊŜƳƛǘŜ ǎƛ őŀǎ 

Najboljša stvar, ki si jo lahko vzamete – bodisi na letališču, ogledu znamenitosti ali na poti od točke A do B – je čas. Vaši 

otroci zelo radi raziskujejo in se požvižgajo na časovni pritisk, zato tudi vi ohranite mirno kri in se ne obremenjujte 

preveč s tem, kaj vse si morate še ogledati. Tako kot v življenju, tudi na potovanju velja, da moramo kar najbolje 

izkoristiti vsak trenutek.  

2. bŀ ȊŀƭƻƎƛ ƛƳŜƧǘŜ ǊŀȊƭƛőƴŜ ƛƎǊŜ 

Še posebej na daljših potovanjih z otroci so igrače nujen pripomoček za animacijo in kratkočasenje med vožnjo. S 

pomočjo ugank, pobarvank in drugih igric bo vožnja z letalom ali avtomobilom minila, kot bi mignil. Prav tako igre 

pridejo prav za druženje v primeru slabega vremena. 

3. Uporabljajte fotoaparat 

Za pametno naložbo se bo zagotovo izkazal nakup fotoaparata, ki je seveda prilagojen tudi otrokom. Ta mala igračka 

jih namreč spodbuja, da opazujejo okolico in se osredotočajo na to, kar jih zanima. Ponudili vam bodo svojevrsten 

pogled na svet, ki nastane z njihove perspektive. Če potujete brez otrok, pa boste s kvalitetnimi fotografijami 

ovekovečili spomine na vaše dogodivščine.  

4. ½ŀƎƻǘƻǾƛǘŜ ǎƛ ǇƻƳƻő Ǿ ǇǊƛƳŜǊǳ ǇƻǑƪƻŘōŜ ŀƭƛ ōƻƭŜȊƴƛ 

Doma takoj veste, koga morate poklicati in v kateri zdravstveni dom se morate odpeljati. V tujini, zlasti če potujete v 

bolj oddaljene kraje, lahko postane iskanje zdravnika pravi lov na zaklad. Zato je Vzajemna v svoje zavarovanje za 

tujino vključila 24-urno asistenco v slovenskem jeziku, kjer med drugim dobite tudi takojšnje informacije o najbližjih 

zdravstvenih ustanovah.  

5. LȊƻƎƴƛǘŜ ǎŜ ǾƛǎƻƪƛƳ ǎǘǊƻǑƪƻƳ ȊŘǊŀǾƭƧŜƴƧŀ 

Pred odhodom na aktivne počitnice čez mejo ne pozabite na Vzajemnino zavarovanje za tujino, da se ne bi ob 

morebitni nezgodi vaše počitnice spremenile v ene najdražjih do sedaj. Stroški zdravstvenih storitev v tujini so v 

določenih državah zelo visoki in na tisoče turistov plača enormne zneske, ker v predpočitniški mrzlici ne pomislijo na 

ustrezno zdravstveno zavarovanje. Na območju Evropske unije bomo sicer delno kriti, če bomo imeli evropsko 

zdravstveno kartico, vendar pa ta krije le nujne primere v javni zdravstveni mreži, vemo pa, da so na turističnih 

destinacijah pogosto na voljo le zasebni izvajalci zdravstvenih storitev.  
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VSI SMO LAHKO LEPI - KNJIGA S POSEBNIM RAZLOGOM 
Mateja Jamnik 

 

Predstavljajmo si obrezdušenost države, v kateri ženska 
priklenjena na voziček, ali katerakoli ženska, katere telo ne 
ustreza »duhu časa«, ne more biti lepa. Ozavestimo moralno 
gnilobo vodilnih politikov, ki neki ženski zagotovijo sanjsko plačo 
iz proračuna, v službo pa ji ni treba niti hoditi, le zato, ker je 
atraktivne pojavnosti. Pomislimo na škodo za vse – neizmerljiva 
je in nepopravljiva – ki je rezultat telesnega rasizma: izjemnega 
talenta in visoke strokovnosti številnih oseb družba ne oplodi, ker 
telesno niso atraktivne in so samozatajevalne; namesto njih 
službujejo neučinkovite osebe vabljive pojavnosti. 

Zato so v Društvu Jasa, v njihovi že kultni zbirki Onežimo svet, 
pripravili prav posebno knjigo za otroke "Vsi smo lahko lepi". 
Avtor Anej Sam, ki se je s fenomenom mode veliko ukvarjal 
(knjige Oblačenje in moda, Lepotice in zveri, Otroci in moda) je na 
otrokom dojemljiv pojasnil nesmisel prevladujočega razumevanja 
lepote in prepričljivo pokazal, da smo lahko vsi lepi, ne glede na 
telesno pojavnost. 

Ker knjiga odpira še nekatere občutljive teme - škodljivost tekmovalnega športa, nesmisel različnih izborov lepotic, 
izrojevanje na področju spolnosti - je založnik zagotovil več pristojnih strokovnih ocenjevalcev rokopisa. Čeprav iz 
celovitih ocen tukaj objavljamo le kakšno misel, je vidno da ocenjevalci priporočajo knjigo otrokom in odraslim kot 
zanesljivo smernico za pravo stran življenja. 

 

»Najmlajši naj jo hitro vzamejo v roko, da bodo stopili v življenje s spoznanjem: Vsi smo lahko lepi« (Tone Partljič, 
pisatelj); »Upam, da s to knjigo prihajajo časi, ko preprosto ne bo več zmagovalcev in poražencev« (Brigita Langerholc, 
olimpijka); »Družno avtor in ilustrator angažirano razkrivata sodobne destruktivne pojave: v obliki pohlepa, krivic, 
militarizma, kriminala, korupcije, droge, komercializacije športa, digitalne zasvojenosti, anarhije in mačehovskega 
odnosa do matere Narave« (Stane Jagodič, akad. slikar in publicist); »Zato preberite knjigo, ki je pred vami in sledite 
srcu in pameti. In boste lepi« (Irena Tarkuš Trikič, učiteljica); »... V tem sta lepota in smisel dobrih del. Eno takih del je 
tudi ta knjiga, ki nas napotuje, kako naj gremo skozi življenje – na kaj bomo pozorni, ko gledamo, da bi res videli« (Borut 
Pogačnik, sociolog in psihoterapevt); 
»Knjiga, ki jo imate v roki, pa na prepričljiv 
način – z močjo jasne besede in sugestivne 
slike – bistri pomen zakonitostih narave in 
večnih pravil človeškega bivanja« 
(Petrischa Robnik, strokovnjakinja na 
področju medicine); »Knjiga pisatelja 
Aneja Sama in slikarja Boštjana Plesničarja 
je knjiga, ki bi jo morali prebrati vsi, ki so 
danes vzgojitelji« (prof. dr. Matej Tušak, 
športni psiholog); »Veselo in bridko stran 
življenja je treba sprejeti, vendar ostati na 
strani Dobrega. Ta knjiga pri tem pomaga - 
zato jo priporočam. Vse priznanje avtorju« 
(Neža Maurer, učiteljica, novinarka, 
pesnica). 
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MaǘŜƧŀ WŀƳƴƛƪ ƧŜ ǇǊŜŘǎŜŘƴƛŎŀ 5ǊǳǑǘǾŀ Wŀǎŀ 

TUDI FILOZOFOM SPODRSAVA 
Roman Vodeb 

V ponedeljek, 17. junija, je Slovensko 

filozofsko društvo (SFD) v dvorani 

Slovenske matice v Ljubljani organiziralo 

nekakšno »filozofsko srečanje« 

(posvet/kolokvij) na temo »Mesto etike v 

družbi«. Glede na to, da se tudi sam kar 

precej ukvarjam s teorijo moralnega 

razsojanja (etiko) v povezavi z družbo in 

družbenimi spremembami (na slabše), 

sem pač prišel poslušati vrle filozofe, kaj 

»modrega« bodo povedali na to temo. 

Velika pričakovanja so se mi na koncu 

malce razblinila. Ne rečem, da se ni tem 

posvetu ni dalo kaj pametnega slišati – 

mogoče še največ skozi replike – ampak 

»presežek« pa ta posvet zagotovo ni bil. 

Pa lepo po vrsti.  

»Ideologi« posveta so bili očitno trije: Ignacija Fridl Jarc (urednica Slovenske matice), Tomaž Grušovnik 

(predsednik SFD), Gašper Pirc (»mladinec«, moderator). In ravno tej trojici sem na koncu repliciral, ji celo 

očital, da se na posvetu na to temo ne bi smelo zaobiti dveh glavnih avtoritet na področju moralnega 

razsojanja – to sta Sigmund Freud (oče psihoanalize) in Lawrence Kohlberg pionir proučevanja in testiranja 

moralnega razsojanja. Meni osebno se zdi absurdno, da se na takšnem posvetu ne tematizira problem 

moralnega razsojanja (kot psihološke kategorije). Problem je toliko bolj aktualen (in akuten), ker sem imel 

občutek, da se je tej temi izognilo nalašč. Namreč: znano je, da je Oddelek za filozofijo na FF precej 

kontaminiran s feminizmom (tako kot Oddelek za sociologijo kulture in Oddelek za psihologijo). Feminizem 

pa bi v trenutku potegnil »ta-kratko«, če bi se razvila debata o razlikah med spoloma v povezavi z moralnim 

razsojanjem. Tako Freud kot Kohlberg sta izpostavila, da ženske nimajo sposobnosti (postkonvencionalnega) 

moralnega razsojanja. Ravno Freud je skozi teorijo pravilno razrešenega Ojdipovega kompleksa (in skozi 

fenomen kastracije) natančno razložil, zakaj ženske nimajo močnega Nadjaza. Kohlberg pa s statističnimi 

raziskavami, torej testiranji, prišel do statistično pomembnih razlik v moralnem razsojanju med spoloma. 

Feminizem pa za nič na svetu noče slišati, da ženske ne morejo doseči najvišje stopnje moralne razsodnosti 

– no, tudi večini moških ta danost/sposobnost ni podarjena. In filozofinje so na identičen način gluhe za 

Freuda in Kohlberga kot »kronane« feministke. 

Filozofinj, ki so predavale na tem posvetu je bilo kar nekaj. Najbolj »neutrudno sikajoča« je bila  Cvetka 

Hedžet Tóth – tako v svojem referatu, kot v vseh replikah. Oglašala se je za vsako figo, tudi takrat, ko bi 

morala biti tiho. Pri številu replik jo je prehitel le nek »patološki replikant«, ki ga nihče ni znal ustaviti (pa ga 

                                                                                                                             Foto: inc.com 
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bi moral). Od muh ni bila niti Smiljana Gartner. V svoje referatu »Strokovnjaki in izvedenci za etiko« je 

skušala getoizirati etiko (in ne samo etiko) med nekakšno intelektualno elito (strokovnjake), ki bi edina 

(ekskluzivno) smela govoriti od določenih temah, tudi o etiki. Strokovnjakom je podelila mandat Bogov, 

torej »gospodarjev vednosti«, vsi ostali, drugače misleči pa bi morali obmolkniti. Kot filozofinja ne bi smela 

prezreti Louisa Althusserja, ki je ravno v kontekst znanosti in strokovnosti vpeljal koncept ideologije oz. 

»spontane filozofije znanstvenikov«, torej praktične »filozofije«. To je bil njen velik zdrs – še posebej zato, 

ker posledično tudi svojega feminizma ni prepoznala kot (čiste) ideologije. Želela je le opraviti z drugače 

(kritično) mislečimi ... 

Nekaj podobnega sta skozi svoje referate – vsak na svoj način – skušal doseči tudi Igor Pribac in Frederik 

Klampfer. Pribac je se je celo eksplicitno zavzemal za sankcioniranje t. i. sovražnega govora in ga dajal pred 

svobodo govora, kar se za filozofa nikakor ne spodobi. Večina prisotnih filozofov se je silila dajati pametne 

odgovore, namesto da bi si zastavljala pametna vprašanja. Zdelo se je, kot da so se držali Marxove teze o 

Feuerbachu, češ, da »so filozofi doslej svet samo različno razlagali, gre za to, da ga spremenimo« – niso pa 

pomislili, da je to naloga politikov, ne pa filozofov. No, to slednje – mislim na politično opredeljenost 

filozofov – večina diskutirajočih filozofov ne skriva, saj so vsi močno (in odkrito) levo opredeljeni. Hedžet-

Tóthova se je celo zelo hvalila kot »napredna« generacija študentov leta 1968 (ki se je borila za »več 

socializma«). Še večja parodija je bilo hvaljenje z etiko Fredericka Klampferja, ko je zagovarjal posvojitve 

otrok v istospolna partnerstva. Iluzorno je bilo tudi pričakovati, da bi kdo vsaj namignil, da je etika – tako 

kot altruizem – v resnici sebično/egoistično koncipirana. Nekajkrat je bilo nezavedno sicer omenjeno (in 

tudi Freud enkrat) sicer pa o psihoanalizi ni bilo ne duha ne sluha. Sam bi dal zvezdice (*) od 1 (najslabše) 

do 5 (najboljše) takole: 

1.) Borut Ošlaj: “Mnoštvo moral in odsotnost etike” ***  

2.) Jernej Pisk: “Vpliv športa na položaj etike v sodobni družbi” ****  

3.) Janez Juhant: “Nujnost in težave dialoga o etiki” **  

4.) Smiljana Gartner: “Strokovnjaki in izvedenci za etiko” **  

5.) Friderik Klampfer: “Realen domet filozofske etike – nekaj grenkosladkih spoznanj” **  

6.) Vojko Strahovnik: “Etika in šola” ****  

7.) Luka Omladič: “Novi razvoji etike robotike in umetne inteligence” * **  

8.) Igor Pribac: “Če je zdravniška etika od zdravnikov, je poslovna etika od poslovnežev?” ***  

9.) Cvetka Hedžet Tóth: “Etika − postmodernistični patos” **  

10.) Ignacija Fridl Jarc: “Etični temelji demokracije v antiki in danes” **  

11.) Marjan Šimenc: “Filozofija z otroki in moralna vzgoja” ****  

PS: To, da je večina referentov svoje referate kar (suhoparno) prebrala, bom zgolj omenil – kot da so se 

zgledovali po »svojem« Slavoju Žižku, ki je svoj uvodni referat v dvoboju s Petersonu kar prebral; ampak 

njega je mogoče razumeti, saj angleščina ni Žižkov materni jezik. 

 

UreŘƴƛǑǘǾƻ ƴŜ ŎŜƴȊǳǊƛǊŀ ƛƴ ƴŜ ǇƻǎŜƎŀ Ǿ ǘŜƪǎǘŜ ǊǳōǊƛƪŜ hŘǇǊǘŀ ǎŎŜƴŀΦ ½ŀ ǊŜǎƴƛőƴƻǎǘ ƴŀǾŜŘō ƧŜ ƻŘƎƻǾƻǊƴƻǎǘ 

ƛȊƪƭƧǳőƴƻ ƴŀ ǇƛǎŎƛƘΦ 
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AVTOR STAR 101 LETO 

 
Čili stoletnik je izdal knjigo Osnove grafologije s 
katero je celo v teh letih opozoril nase in na vrsto 
konjičkov, ki jih še vedno ima. Eden takih je tudi 
igranje na klavir v Domu starostnikov na ljubljanski 
Koleziji. Naš izvajalec posebnega socialnega 
progama Veriga psihosocialne oskrbe in druženja 
Boštjan, je tudi sodeloval pri izvedbi dogodka v 
ponedeljek, 17. junija. Joško Battestin je živ dokaz, 
kaj zmorejo izurjeni in trenirani možgani tudi v 
tretjem obdobju človekovega življenja.  
 
 
 
 

VOLITVE  
WƻȌŜ YƻǾŀőƛő ς Jojo 

 
Ljudje ne gredo na volitve, 

ni novih idej ne rešitve, 
apatija loteva se ljudi, 

ker napredka na vidiku ni. 
 

Politiki zelo so samovšečni, 
na stolčku bi bili radi večni, 

od lepih besed se živeti ne da, 
človek brez dela se veseliti ne zna. 

 
Ljudje se bojijo spremembe vsake, 
ko se prejema zakone in napake, 
starejši pravijo naj ostane tako 

samo, da nam slabše ne bo. 
 

Pri ljudeh zaupanja več ni, 
če na bolje se ne spremeni 
in človek človeka se boji, 
če ni istih misli kakor ti. 

 
Siti so politikov napuha, 
ko revni nimajo niti kruh, 

obljube, kaj bodo vse storili,  
so pri koritu takoj pozabili. 

 
Ne bomo sklenili narodno spravi 
če ima vsaka stranka svojo proslavo. 
čas je, da prekinemo iz ozadja niti, 

ki jih vodijo stare politične riti. 

                                                                                 Foto: Delo, 18.6.2019 
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